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حضور نمایند  ه کارگران هفت تپه 
در کمیسیون اجتماعی مجلس

عضو کمیســیون اجتماعی مجلس گفت: روز 
دوشنبه تعدادی از کارگران هفت تپه با حضور در جلسه 
این کمیسیون، مطالبات و مشکلات خود را بیان کردند. 
علی ساری در گفت وگو با ایسنا گفت: کارگران هفت تپه 
هنوز پیگیر مطالباتشان هستند. صدای مظلومیت آنها 
هم از دور به گوش می رسید. کمیسیون اجتماعی از 
آنها دعوت کرد تا مسأله آنها را از نزدیک بشنود. قرار 
بر این بود که این جلسه هفته گذشته برگزار شود که 
به دلیل بازداشت آنها در راه مجلس،  این جلسه لغو شد 
اما خوشبختانه با پیگیری کمیسیون، این کارگران 
آزاد شدند و روز دوشنبه با حضور مسئولان سازمان 
خصوصی سازی و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، 
این جلسه برگزار شد. عضو کمیسیون اجتماعی گفت: 
کارگران در این جلسه گفتند زمانی که حرف نمی زنیم 
و اعتراض نمی کنیم حقوق ما تضییع می شود. وقتی هم 
که اعتراض می کنیم یا در منزل بازداشت می شویم یا 
در راه آمدن به سمت مجلس. نماینده اهواز در مجلس 
در پاسخ به این پرسش که کمیسیون در شرایط فعلی 
چه کاری می تواند انجام دهد؟ گفت: رابطه سه گانه 
کارفرما، کارگر و دولت در هر صنعتی وجود دارد. این 
سه عنصر ارتباط تنگاتنگی با هم دارند. وظیفه دولت 
به نوعی تنظیم روابط بین کارفرما و کارگر اســت. 
کمیسیون اجتماعی نیز طبق قانون اساسی در هر 
مسأله می تواند ورود کند. کمیسیون می تواند از ابزار 
نظارتی استفاده کرده و از دولت درباره چگونگی تنظیم 
این روابط توضیح بخواهد. وی افزود: مجلس، خانه ملت 
است و باید صدای ملت را از همین خانه به گوش مردم 
ایران رساند. همین که این کارگران از طرف یک قوه 
دعوت می شوند و خبر این اتفاق انتشار پیدا می کند، 

خود تأثیرگذار است.
    

سه کارگر در حوادث جداگانه 
کار، کشته و  زخمی شدند

در سه حادثه جداگانه، سه  کارگر حین انجام کار 
در شهرهای زنجان، کاشان و مشهد کشته و زخمی 
شدند. به گزارش ایلنا، در حادثه اول که روز دوشنبه 
)۲۲ مهر ماه( در کیلومتر ۸۵ خط شــمالی آزادراه 
زنجان - قزوین رخ داد، یک کارگر حوالی ساعت سه 
بعدازظهر دیروز حین نصب نیوجرسی )حفاظ وسط 
جاده( بر اثر برخورد خودرو جان باخت. در عین حال 
راننده و سرنشین خودروی سواری سمند نیز مصدوم 
و به بیمارستان منتقل شدند. در حادثه دیگر که زمان 
آن هم به روز دوشــنبه بازمی گردد، کارگر دیگری 
حین انجام کار در گودال فاضلاب شهری در کاشان، 
بر اثر تخریب دیواره های کانــال زیر آوار محبوس 
می شود. امدادگران جسد بی جان این کارگر را بعد از 
چند ساعت تلاش به خارج از کانال انتقال می دهند. 
در حادثه سوم که در منطقه سیدی شهر مشهد رخ 
داد، کارگری حین تخریب ساختمان مسکونی دو 
طبقه زیر آوار گرفتار می شود. این کارگر که به شدت 
مجروح و زیر آوار این ســاختمان گرفتار شده بود، 
پس از دقایقی توسط آتش نشانان نجات یافت و برای 
انتقال به بیمارستان تحویل تکنسین های اورژانس 

حاضر در محل شد.
    

کارگران کنتورسازی ایران:
منتظر آغاز تولید و پرداخت 

معوقات مزدی هستیم
کارگران کارخانه کنتورسازی می گویند: منتظر 
آغاز فعالیت تولیدی کارخانه و پرداخت مطالبات 
معوقه مزدی خود هستیم. به گزارش ایلنا، تعدادی 
از کارگران کارخانه کنتورسازی از وضعیت این واحد 
تولیدی گلایه کرده و گفتند: این کارخانه که نزدیک 
به یک دهه است با مشکل روبه رو شده، در حال حاضر 
هیچ فعالیتی ندارد حال آنکه براســاس وعدهای 
مســئولان باید راه اندازی می شد. یکی از کارگران 
این کارخانه با بیان اینکه برخی مسئولان استانی 
اعلام کرده اند مطالبات کارگران داده خواهد شــد 
و به زودی فعالیت کارخانه از ســر گرفته می شود، 
گفت: قرار بود بار دیگر مدیریــت داخلی کارخانه 
تغییر کند اما مشکل اصلی کارگران و سهامداران 
کارخانه تغییر مالکیت اصلی آن اســت که باعث 
توقف فعالیت ها شده است. وی با بیان اینکه در حال 
حاضر همه ۲۰۰ کارگر کارخانه در محل کار خود 
حاضر  هستند و منتظر از سرگیری فعالیت کارخانه و 
پرداخت مطالبات مزدی شان هستند، افزود: در حال 
حاضر مهم ترین دغدغه کارگران جدا از بحث تولید، 
مشکلات مربوط به معوقات مزدی و بیمه ای است که 
امیدواریم با مساعدت مسئولان استانی مرتفع شود.
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اخبار کارگری

دویست و هشتاد و پنجمین نشست 
شــورای عالــی کار با محور بررســی 
راهکارهای تقویت تعاونی های مسکن 
و مصرف کارگــران و ســازوکارهای 
تامین مسکن مشارکتی، دوم مهر ماه با 
حضور سه معاون وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی، برگزار و مقرر شد تا ظرف دو 
هفته بعد دو گروه کارگری و کارفرمایی، 
پیشنهادات و دیدگاه های خود را درباره 
تامین مسکن کارگران مطرح کنند اما 
جلسه بعدی به دلیل آنچه که نمایندگان 
کارگری وقت کشی می نامند، تا امروز 

برگزار نشده است.
پس از برگزاری نشست شورای عالی 
کار در مرداد ماه، موضوع تامین مسکن 
کارگران به عنوان یکــی از دغدغه ها و 
ضرورت های زندگی کارگران در دستور 
کار قرار گرفت. بر همین اســاس دوم 
مهر ماه جلســه ای با حضور سه معاون 
وزیر کار برگزار شــد و موضوع افزایش 
تشکیل تعاونی های مسکن کارگری و 
فراهم کردن زیرساخت ها برای خانه دار 
شــدن کارگران به تصویب رسید. در 
حالی که قــرار بود دو هفتــه بعد از این 
تاریخ نشســت دیگری برگزار و بسته 
پیشنهادی کارگران و کارفرمایان ارائه 
شود این نشست با تاخیر همراه شده و 
انتقاد نمایندگان کارگــری را به دنبال 

داشته است.
با این حال معاون امــور اجتماعی 
و فرهنگی وزیر کار با رد وقت کشــی از 
سوی وزارت کار، از تهیه مدل های جدید 
عملیاتی برای تســهیل تأمین مسکن 
گروه های مختلف کارگری خبر می دهد.
»ابراهیم صادقی فــر« در گفت وگو 
با مهــر، درباره آخریــن وضعیت طرح 
»مسکن کارگری« که در جلسه اخیر 
شورای عالی کار مطرح شده بود، اظهار 
داشت: رویکرد اصلی مورد نظر در این 
طرح، تامین مسکن دســت یافتنی و 
مقرون به صرفه متناسب با توان اقتصادی 
خانوارهــای کارگــری فاقد مســکن 

با اســتفاده حداکثری از فرصت های 
قانونی همچون مــاده ۱۴۹ قانون کار، 
ظرفیت های موجود و بهره گیری از اصل 
هم افزایی منابع با مشارکت دستگاه های 
دولتی و بخش خصوصی مرتبط، جهت 
کاهش هزینه های تولید و قیمت تمام 
شده مســکن خواهد بود. وی افزود: در 
این طرح با شناسایی گروه های هدف و 
اولویت بندی آنها براساس شاخص های 
تعیین شده، متناسب با شرایط هر گروه 
جهت رفع دغدغه مسکن کارگران اقدام 
خواهد شد. وی ادامه داد: خوشبختانه 
اراده خوبی هم از سوی وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی و هم از سوی وزارت راه 
و شهرسازی وجود دارد تا مقوله مسکن 
کارگری با جدیت مورد بررسی قرار گیرد 

و موانع در این زمینه برطرف شوند.
صادقی فر گفت: رئیس جمهور نیز 
به صورت مستقیم به این موضوع ورود 
کرده و در هفته کارگر تاکید داشتند که 
موضوع مسکن کارگری با جدیت مورد 

پیگیری قرار گیرد.
معاون فرهنگی و اجتماعی وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه 

همزمان تفاهم نامه ای با مشارکت وزارت 
راه و شهرســازی در حال تدوین است 
تا گروه های کارگری هدف شناســایی 
شــوند، افزود: در حال حاضر چند مدل 
مختلف برای تامین مسکن گروه های 
مختلف کارگری آماده کرده ایم تا شرایط 
تامین مسکن متناسب با وضعیت خانوار 
و گروهی که در آن قرار می گیرند، تسهیل 
شود و برنامه های حمایتی مورد نیاز در 
نظر گرفته شود. صادقی فر تاکید کرد: 
یکــی از مهمترین موضوعــات در این 
طرح، مشارکت و همکاری جامعه کار 
و تلاش در فرایند شناســایی کارگران 
فاقد مسکن است تا با اقدامات حمایتی 
بخشی از مشکلات کارگران که در حوزه 
مسکن است، برطرف شــود. این مقام 
مسئول درباره ضمانت عملیاتی شدن 
این طرح گفت: تاکنون چندین جلسه 
با نمایندگان کارگــری و کارفرمایی و 
سایر مراجع ذیربط در این زمینه برگزار 
شده است. همزمان جلساتی با وزارت 
راه و شهرسازی پیگیری می شود تا این 
طرح جنبه عملیاتی داشته باشد و صرفا 

به انعقاد یک تفاهم نامه بسنده نشود.
وی ادامــه داد: در قالــب این طرح، 
مدل های مختلــف ازجمله تخصیص 
زمین، تامیــن مصالح ســاختمانی با 
شرایط مناسب، حمایت از تامین مسکن 
کارگران در قالب تعاونی، تســهیلات 
حمایتی یا ســایر روش ها پیش بینی 
شده است تا کارگران بر اساس وسع مالی 
و سایر شــاخص ها، در این طرح مورد 

حمایت قرار گیرند.
حداقل خانه های مسکن مهر را به 

کارگران بدهند
با این حال یکی از نمایندگان کارگری 
شــورای عالی کار با انتقاد از تاخیر در 
برگزاری جلسه بررسی تامین مسکن 
کارگران، از وزارت کار خواســت تا آمار 
واحدهای مســکن مهر تکمیل شده 
و آماده تحویل را در اختیــار گرفته و از 

طریق آن کارگران را خانه دار کند.

ناصر چمنی به ایسنا گفت: آخرین 
جلسه شــورای عالی کار دوم مهر ماه 
برگزار و در همان جلسه تصمیم بر این 
شد که نشست بعدی شــورا دو هفته 
بعد از آن تشکیل شود ولی تا امروز هیچ 
دعوت نامه ای از سوی وزارت کار به دست 
ما نرســیده و وقتی پیگیری می کنیم 

می گویند در حال برنامه ریزی هستیم.
وی افزود: در همان جلســه قرار شد 
پیشــنهادات تکمیلی خــود را درباره 
راهکارهــای خانه دار شــدن کارگران 
جمع آوری و به شــورای عالی کار ارائه 
کنیم ولی ماه آینده وارد مذاکرات مزد ۹۹ 
می شویم و این تاخیر از نظر ما وقت کشی 
محسوب می شود تا وظیفه ای که در قبال 
کارگران داریم، به فراموشی سپرده شود. 
نماینده کارگران در شــورای عالی کار 
تاکید کرد: این سیاست سال گذشته هم 
دنبال شد و در حالی که پیگیر برگزاری 
نشست های شورای عالی کار بودیم به 
آخر سال کشیده شد و مجبور شدیم با 
فراموش کردن مطالبات یک ساله وارد 

مذاکرات دستمزد ۱۳۹۸ شویم.
چمنی درباره پیشــنهادهای گروه 
کارگری در نشست اخیر شورای عالی 
کار اظهار کرد: یکی از پیشــنهادات ما 
ساماندهی واحدهای مسکن مهر بود و 
درخواست کردیم گزارش هر شهر را به 
اطلاع ما برسانند که چه میزان مسکن 
مهر آماده وجود دارد، چون اکثر شهرها 
واحدهای مســکن مهر تکمیل شده و 
آماده تحویل است و وزارت کار می تواند با 
به دست آوردن گزارش مربوطه و اطلاع 
از آمار خانه های تکمیل شده، کارگران را 

از این طریق صاحبخانه کند.
رئیس کانون عالی انجمن های صنفی 
کارگران افزود: یکی دیگر از پیشنهادات 
ما بحــث اجاره به شــرط تملیک بود و 
معتقدیم می توان این شیوه را عملی و 
از طریق آن جامعه کارگری را خانه دار 
کرد. امروز هزینه مسکن و اجاره بها در 
شهرهای بزرگ و کوچک افزایش پیدا 

کرده و بیشــتر دریافتی کارگران بابت 
اجاره بهای خانه می رود.

به اعتقاد وی دلیل عدم تشــکیل 
شــورای عالی کار این است که حرفی 
برای گفتن و برنامه ای برای اجرا نیست. 
اینکه یک حرکتی صورت گیرد و اعلام 
آمادگی شود ولی جلسات متوقف شوند، 
درست نیست. چمنی گفت: در آخرین 
نشست شــورای عالی کار مقرر شد دو 
هفته بعد جلسه دیگری تشکیل دهیم تا 
دیدگاه های دو طرف به جمع بندی برسد. 
ما به تعهداتمان عمل کردیم و با پیشنهاد 
هم به جلسه رفته بودیم با این حال اعلام 
کردیم پیشنهادات تکمیلی خودمان را در 
جلسه بعد ارائه می کنیم ولی اکنون وارد 
هفته سوم شــده ایم و همچنان منتظر 
ارسال دعوت نامه و اعلام وزارتخانه برای 

حضور در شورا هستیم.
 احیای ظرفیت های مغفول 

قانون کار
»علی خدایی« دیگر عضو کارگری 
شورای عالی کار نیز در ارتباط با روند طی 
شده برای مسکن کارگران می گوید: در 
ارتباط با آیین نامه ماده ۱۴۹ قانون کار، 
قرار شد هر سه گروه پیش نویس خود را 
آماده کنند که گروه کارگری پیش نویس 
خود را تنظیم و تقریباً نهایی کرده و نهایتاً 
ظرف همین هفته، ایــن پیش نویس 
تقدیم دبیرخانه شورای عالی کار خواهد 
شد. وی با تاکید بر ضروری بودن بحث 
مســکن افزود: تقویت قــدرت خرید 
کارگران در موقعیــت فعلی از مواردی 
اســت که باید با جدیت، به آن پرداخته 
شود. در این زمینه، طرح های معاونت 
اجتماعی وزارت کار قابل دسترس است 
اما این طرح ها، قابلیت اجرا با حجم بسیار 
پایین را دارنــد. آن چیزی که وظیفه ما 
نمایندگان کارگری در شــورای عالی 
کار است، ترسیم نقشه راه برای بهبود 
معاش و ترویج نگاه بلندمدت به مسائل 
کارگران است. متاسفانه برای سال ها و 
دهه ها، ما شاهد غفلت طولانی مدت در 
عرصه مزایای قانونی کارگران هستیم و 

به همین دلیل، از پنج، شش سال پیش 
شــروع کردیم به زنده کردن و احیای 

ظرفیت های مغفول مانده قانون کار.
خدایی می افزاید: امروز هم اگر سراغ 
ماده ۱۴۹ رفتیم، همانند موارد قبلی، 
یک شبه و یک روزه نمی توانیم به نتیجه 
برســیم و برای کارگران مسکن تهیه 
کنیم اما به عنوان وظیفه، تکلیف قانونی 
در زمینه تمهید مسکن کارگری را زنده 
کردیم. باید از فعالان باسابقه کارگری که 
منتقد صرف شورای عالی کار هستند، 
بپرسم در این ۲۶ سال، این مواد قانونی 

چرا نادیده گرفته شده است.
بــه گفتــه خدایــی، نمایندگان 
کارفرمایی در مذاکرات مزدی همواره 
گفته اند تهیه مسکن برعهده دولت است 
و دولت هم هرگز زیر بار تامین مسکن 
کارگری نرفته اســت، در حالی که ماده 
۱۴۹ تکالیفی را برای نهادهای مختلف 
دیده و امروز نماینــدگان کارگران در 
شورای عالی کار، به دنبال این هستند 
کــه تکالیف نهادهــای مختلف یعنی 

کارفرمایان  و دولت را زنده کنند.
او خاطرنشان می کند: اما این احیای 
حقوق کارگران در زمینه مسکن، کی 
به نتیجه برسد، پاسخ ساده و سرراستی 
ندارد. وظیفه ما پیگیری است و خسته 
نشدن اما متاسفانه آن همراهی که باید 
از سوی فعالان کارگری با این حرکت ها 
اتفاق بیفتد، نمی افتد. ما شاهد دوگانگی 
در مورد شورای عالی کار هستیم؛ از یک 
طرف خواستار حل شدن همه مشکلات 
کشور در شــورای عالی کار هستیم، در 
حالی کــه طبق مــاده ۱۶۷ قانون کار، 
وظیفه شــورای عالی کار، پرداختن به 
مواد قانون کار است و از سوی دیگر شاهد 
تضعیف این نهاد هستیم. اینکه بخواهیم 
نهاد شورای عالی کار را به عنوان تنها نهاد 
فعال در عرصه روابط کار تضعیف کنیم، به 

نظرم در راستای منافع کارگران نیست.

نماینده دولت: تامین مسکن دست یافتنی و مقرون به صرفه هدف ماست

گلایه کارگران از وقت کشی دولت درباره مسکن کارگری

خبر

بزرگترین کارخانه قطعه سازی مازندران به 
دلیل بی توجهی مسئولان و مشکلات فراروی 

آن در آستانه تعطیلی قرار گرفته است.
به گزارش مهر، شــرکت فولادین ذوب آمل 
با هــزار و ۶۰۰ کارگر در زمینــه ریخته گری و 
تامین قطعات خودرویی فعالیت دارد که به دلیل 
مشــکلات و کم توجهی ها و سختی تامین مواد 

اولیه در آستانه تعطیلی قرار گرفته است.
به گفته کارگــران این واحــد تولیدی، این 
مجموعه در ســال های قبل بنا به درخواســت 
شرکت ایران خودرو اقدام به خرید تجهیرات و 
خطوط مدرن در راســتای بالابردن تیراژ تولید 
و افزایش اشتغال کرده اســت ولی متاسفانه در 
ماه های اخیر مورد بی مهری مدیران و مسئولان 
وزارت صمت و ایران خودرو در تامین مواد اولیه 
به خصــوص قراضه و همچنیــن کاهش حجم 
ســفارش های قرار گرفته است. براساس توافق 

فولادین ذوب آمل با شــرکت ایران خودرو، این 
شرکت باید مواد اولیه را تامین کند در حالی که 
سه ماهی اســت ایران خودرو دیگر آن را تامین 

نمی کند.
»علــوی« قائم مقــام مدیرعامل شــرکت 
فولادین ذوب آمل در این بــاره می گوید: ایران 
خودرو متعهد شده به میزان حداقل ۴۰۰۰ هزار 
تن در ماه، اصلی ترین مــواد اولیه یعنی قراضه 
را طبق قرارداد برای ایــن کارخانه تامین کند. 
متاسفانه امروز این میزان کاهش زیادی داشته 
است، ضمن اینکه به رغم پیگیری های به عمل 
آمده نه تنهــا قیمت محصــولات تولیدی این 
شرکت به روز نشــده و به قیمت سال ۹۷ عرضه 
می شود بلکه چندین ماه است پرداختی از طرف 
ایران خــودرو صورت نمی گیــرد و چک هایی 
هم که از قبل صادر شــده فاقد موجودی است و 
شرکت را در پرداخت امور جاری سازمان مانند 

هزینه برق مصرفی، تامیــن اجتماعی و... دچار 
مشکل کرده است.

یکی از کارگران ین شرکت نیز می گوید: در 
سال گذشته ۲۴ساعته کار می کردیم اما امروز 
کوره ها خاموش اســت. سه شیفت قالب گیری 
فولادین ذوب آمل به یک شــیفت تقلیل پیدا 
کرد و تناژ ذوب به یک چهارم رسید، در حالی که 
نیمی از قطعات بزرگترین کارخانه خودروسازی 

کشور در آمل تولید می شد.
سی و یکم شهریور ماه سال جاری، استفاده 
و حمایت همه جانبه از قطعه سازان داخلی مورد 
تاکید وزیر صنعت قرار گرفته بود اما امروز نه تنها 
مواد اولیه به این شرکت قطعه سازی در مازندران 
با ۱۶۰۰ نفر نیرو نمی رسد که دپو شدن قطعاتی 
که قرار بود توسط ایران خودرو خریداری شود، 
نیز مشکلی دیگر بر مشکلات این واحد تولیدی 

افزوده است.

در این کارخانه طبق قراردادها و تعهدات بین 
این شرکت و ایران خودرو، شرکت فولادین ذوب 
آمل اقدام به تولید حدود ۴۵۰هزار قطعه شامل 
۲۵۰هزار اکسل کامل و ۲۰۰هزار قطعه موتوری 
و صفحه ای کرده که به دلیل عدم پایبندی ایران 

خودرو به تعهدات مربوطه برای خرید محصولات 
این شرکت، در حال حاضر این محصولات قابل 
عرضه، انبار و از کارخانه خارج نشده است که اگر 
مدت زیادی این قطعات در کارخانه بمانند زنگ 

می زند و کارایی خود را از دست خواهد داد.

بزرگترین کارخانه قطعه سازی مازندران در آستانه تعطیلی قرار گرفت

چمنی: قرار شد 
پیشنهادهای درباره 
راهکارهای خانه دار 

شدن کارگران جمع آوری 
و به شورای عالی کار 

ارائه شود ولی ماه آینده 
وارد مذاکرات مزد ۹۹ 

می شویم. این تاخیر از نظر 
ما وقت کشی محسوب 

می شود تا وظیفه ای که در 
قبال کارگران داریم، به 
فراموشی سپرده شود

خدایی: متاسفانه برای 
سال ها و دهه ها، ما شاهد 

غفلت طولانی مدت در 
عرصه مزایای قانونی 

کارگران هستیم و به همین 
دلیل، از پنج، شش سال 

پیش شروع کردیم به زنده 
کردن و احیای ظرفیت های 

مغفول مانده قانون کار

صادقی فر: در طرح 
»مسکن کارگری« با 
شناسایی گروه های 

هدف و اولویت بندی آنها 
براساس شاخص های 

تعیین شده، متناسب با 
شرایط هر گروه جهت رفع 

دغدغه مسکن کارگران 
اقدام خواهد شد
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